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Oddaja živine na Štajer
skem. 

Štajerska je hvala Bogu tako srečna, da še i
ma precej živine in je v primeri z drugimi kronovi
nami v tem oziru v razmerno dobrem položaju. Seve
da bo dežela morala oddati vojaški oblasti in tudi za 
oskrbovanje prebivalstva na Dunaju mnogo glav ži
vine. Tako je n. pr. vojaška oblast že zu mesec ma
rec zahtevala 12.000 komadov. Ljudstvo se, kakor v 
drugem oziru, tako tudi glede na to zahtevo ne bode 
odtegnilo svoji dolžnosti. Pa tudi živinorejec sme po 
vsi pravici zahtevati, če mora prodati živino po zdaj 
določenih nizkih cenah, da ima od tega zavživalec 
dobiček ter da on dobi ceneje meso. Znano je pa, da 
so največji dobički šli v žepe prekupcev in zidov in 
nižje cene niso znižale cen mesa.po mestih. Vse to se 
mora urediti. Prav posebno pa bo treba paziti, da z 
nesmiselnim prodajanjem ne izgubimo vse boljše ple
menske živine, kakor se je to že zgodilo v marsikate
rih deželah. 

V ta namen se bo nakup živine monoppHziral, 
to se pravi: živino bo v celi deželi smela nakupova
ti le vnovčevalnica, ki bo kot podružnica dunajske o
srednje vnovčevalnice imela sedež v Gradcu in bode 
pod vodstvom „Živdnoprometne deželne komisije." To 
vodi po načrtih, kaitere je izdelajo c. kr. poljedelsko 
ministrstvo, za to postavljen višji uradnik. Člani ko
misi.e bodo: 1. Dva zastopnika c. in kr. vojaškega 
poveljstva v Gradcu, 2. zastopnik štajersklega dežel
nega odbora (grof Franc Attems kot deželnokulturni 
poročevalec), 3. zastopnik mesta Gradca, 4, zastopnik 
c. kr. Kmetijske družbe štajerske, 5. zastopnik Zveze 
kmetijskih zadrug in 6. vodja vnovčevalnice živine v 
Gradcu. 

Ta komisija bo imela vsak teden seje in bo do
ločevala, koliko živine bodo zamogle oddati razne ob
čino in okraji brez škode za poljedelca in za živino
rejo; nadalje bo oskrbovala vojaštvo in prebivalstvo z 
mesom; ona bo določevala, koliko živine se bo sme
lo izvažati na dunajski trg; tudi za mesarje bo skr
bela ta komisija po svoji vnovčevalnici. To vnovče
valnioo bo vodil živinorejski nadzornik Schneiter, ki 
je deželni uradnik; njemu bo podrejenih več uradni
kov in nakupovalcev za celo deželo. Začetkoma bodo 
smeli mesarji v določenih občinah sami naifcupOvati 
za sebe, toda po gotovem prehodnem roku bodo za
mogli dobivati živino le od deželne vnovčevalnice. 

To podjetje, s katerim namerava začeti dežela, 
je veliko važnosti za živinorejce, kakor tudi za zavži
valce mesa. Kar se tiče živinorejca, je vestno gleda
ti na to. da živinoreja ne bo nazadovalja. Zato so se 
posebno za to vprašanje zanimali v Gradcu grol A
ttems in deželna odbornika Hagenhofer in dr. Ver
stovšek, ki je že pred več tedni pridobil omenjena 2 
gos; oda za skupno nastopanje pri vladi. V dogovorih 
z vlado še niso rešene vse podrobnosti; pogajanja se 
vršijo posebno v tem oziru, da vlada še pokliče v ko
misijo enega slovenskega in enega nemškega zastop
nika kmečkega stanu. Deželni odbor se tudi poteguje 
za to, da mora vlada ves dobiček vnovčevalnice pre
pustiti deželi za povzdigo poljedelstva, da ostane to
rej dobiček v deželi. Cene bodo namreč določene za 
živinorejca in za mesarja. Približno bodo v isti viši
ni, kakor dosedaj. Velik dobiček bo imela vnovčeval
nica posebno pri nakupu živine za graški in dunajs
ki trg, ker so tukaj cene izdatno večje, nego na de
želi, včasih je razlika do 100 K pri meterskem stota. 

Ta dobiček zahtevajo kmečki zastopniki v deželnem 
odboru za deželne gospodarske namene, kar je opra
vičeno, ker pač ne gre, da bi ves ta dobiček vtakni
la vnovčevalnioa v svoj žep. Ko bo ustanovljena ome
njena komisija, bomo o celem podjetju še natančneje 
poročali. 


